
پای حرف هــای حســن تفتیان کــه بنشــینی متوجه 
می شوی که دو و میدانی ایران حداقل در دوی صد 
متر انگار تازه همین الان متولد شــده است. چنان 
غریــب و گمنــام و بــدور از امکانات که انــگار تازه 
همین امروز به ایرانی ها گفته اند رشــته ای به اســم 
دوی ۱۰۰متر  وجــود دارد که می توانند در مســابقات 
گر احساس می کنید  جهانی و المپیکش شرکت کنند.  ا
در این مســئله غلو می کنیم کافی اســت به گزارشــی 
کــه یک ماه قبــل از وضعیــت تمرین دونــده ۱۰۰ متر 
ایران منتشــر شــد را بخوانید. همین حســن تفتیان که 
روز گذشــته برای اولین بــار در تاریــخ دو و میدانی ایران 
بــه نیمه نهایی رقابت های جهانی رســید یک ماه قبل پیســت 
تربت حیدریه را خودش آب پاشــی می کرد تا بتواند در شــرایطی 
شــبیه به شرایط مسابقه بدود. همین شــرایط اسفبار نشان می دهد 
که علی رغــم ســابقه دور و دراز دو و میدانی در ایــران و قهرمانانی که 
حتی ما نمی شناسیمشــان فرقی میان حســن تفتیان در سال ۹۴ و وهاب 
شاهخواره که شــش دهه پیش با پای برهنه در زمین های داغ خرمشهور 
می دویــد و اولین رکورد زیر ۱۱ ثانیه تاریــخ دو و میدانی ایران را ثبت کرده 
اســت نمی بینید. انگار زمان برای دوی ۱۰۰ در ایران منجمد شده است. 
از عبدالغفار ســقر که در پیست اسب دوانی آق قلا می دوید تا حسن تفتیان 
که شــلنگ به دســت زمین های تربت حیدیریه را برای قهرمانی آب پاشی 
می کنــد هیچ تغییــری در دو و میدانی ایــران صورت نگرفته اســت. فقط 
در این میان یکی با غیرتش شــانه به شــانه تایســون گای و آسافا پاول به 

نیمه نهایی رقابت های دو و میدانی رســیده است.
تفتیان پیش از آغاز رقابت های جهانی در پاســخ بــه خبرنگارانی که برای 
مشــاهده وضعیــت او به تربت حیدریــه رفته بودند گفــت: » وضعیت این 
پیست افتضاح است و با وجود اینکه در شــهر تربت حیدریه استعدادهای 
زیــادی در دوومیدانی وجود دارد امکانات کم اســت. زمانی که من برای 
دیدن خانواده ام به شــهرم مــی روم در اکثر موارد در کــوه و بیابان تمرین 
گر به پیست بروم به دلیل شــرایط نامناسب آن شب ها از شدت  می کنم و ا
پا درد و کمر درد نمی توانم بخوابم. قرار بود در ورزشگاه ۵هزارنفری تربت 
حیدریه پیســت تارتان بزنند اما با توجه به کمبود بودجه این پیست هم قرار 
گر این اتفاق بیفتد کارایی نخواهد داشت و بودن یا  اســت خاکی شــود و ا
گر این پیست تجهیز شود علاوه بر من دیگر ملی  نبودن آن تفاوتی ندارد. ا
پوشــان هم می توانند به این شــهر بیایند و از آن اســتفاده کنند چرا که به 
غیر از این مشکل، باقی امکانات مهیا اســت. اکثر بچه ها در سنین پایین 
به ســمت دوومیدانی می آیند اما در این پیست آسیب می بینند و خانواده ها 
دیگر راغب نیستند آن ها در این ورزش ادامه بدهند. من با مدیر کل ورزش 
استان، فرماندار و نماینده مجلس شهر صحبت کردم و حتی برای درست 
شــدن این شــرایط به وزارت ورزش هم رفتم اما بودجه ای که باید از طرف 
کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش فراهم شود، تصویب نشده است. 
زیرســازی این پیســت هم تارتان اســت و برای تکمیل 

شدن آن به تزریق بودجه نیاز است. «

او حــالا و بعد از درخشــش در رقابت هــای جهانی هم همیــن حرف ها را بیان 
می کند: »من پله های ترقی را یک به یک پشــت ســر می گــذارم اما فقط یک 
دستت درد نکند خالی می شنوم. آیا این برای من امکانات می شود؟ من ورزشکار 
جوانی هستم که تمام لذت و توفیق زندگی ام را در این می بینم که پرچم کشورم 
را در عرصه ورزش به اهتزاز دربیاورم اما با این اوضاع و شــرایط این هدف میسر 

می شود؟ «
حرف های تفتیان حرف های تکان دهنده ای اســت امــا آن هایی که باید تکان 
بخورند تا کنون تکان نخورده اند. اگر اندکی هوشــیار بودنــد که وضعیت دو و 
میدانی ایران بعد از این سابقه طولانی همچنان در نقطه صفر نبود. واقعیت این 
است که در ورزش ایران رشته های پایه آنچنان که باید و شاید قدر نمی بینند و در 
سایه همین بی توجهی مسئولین است که ستاره های چون تفتیان هدر می روند. 
اگر وزیر ورزش و جوانان، آن سان که حتی برای مرخصی رفتن کارلوس کی روش 
هم موضع گیری می کند اندکی هم به رشته های این چنین توجه می کرد شاید 

وضعیت ما تا این حد اسفبار نبود. 
» اگر در آینده توجه کافی مســئولان باشــد من مطمئن هســتم که در میان 
بــزرگان دوومیدانی جهان، حســن تفتیان هم خواهد بــود.« این حرف های 
حسن تفتیان است که باید به گوش مسئولان برسد اما گویا قرار نیست کسی 
بشــنود. انگار قرار نیست کســی پیگیر این مسئله باشــد که فدراسیون دو و 
میدانی ایران چند ماه اســت که رئیسی ندارد. انگار کســی قرار نیست کسی 
گوش کند که این بچه ها با دویدن روی پیست های خاکی با امکانات حداقلی 
نمی توانند برای شــما مدال بیاورند. اگر به عکس گرفتن در کنار مدال آوران 
المپیک و جهانی علاقه دارید امثال حســن تفتیــان را دریابید. بعید می دانم 
گوش سنگین شما این حرف ها را بشنود اما حتی اگر با این حرکت لاکپشتی 
هم که دارید حرکت کنید شــاید بتوان امیدوار بود حسن تفتیان سال ها بعد از 

تربت حیدریه چندین و چند قهرمان تحویلمان دهد.

تفتیان به فینال ۱۰۰ متر جهان نرسید
دومین روز مســابقه های دوومیدانی قهرمانی جهان با برگزاری نیمه نهایی 
دوی ۱۰۰ متر مردان پیگیری شــد. حســن تفتیان که برای نخستین بار در 
تاریخ دوومیدانی ایران به نیمه نهایی مسابقات جهانی راه یافته بود در دسته 
سوم این مرحله به مصاف هشت دونده دیگر رفت. تفتیان در پایان این رقابت 
با زمان ۱۰/۲۰ به عنوان نفر هفتم از خط پایان گذشــت و از صعود به فینال 
این مــاده بازماند. از هــم گروه های مطــرح تفتیان می توان به آســافا پاول 
جامائیکایی و تایســون گای آمریکایی اشــاره کرد. ریچارد کیلتی از بریتانیا، 
جیمی ویکو از فرانســه، رامون گیتنز از باربادوس، مارتینا از هلند و یوســف 
میت از ساحل عاج دیگر رقبای نماینده ایران در دسته سوم نیمه نهایی ۱۰۰ 
متر قهرمانی جهان بودند. گای آمریکایی با زمان ۹/۹۶ و پاول جامائیکایی 
با زمان ۹/۹۷ اول و دوم شــدند وبه فینال رسیدند. یوسین بولت از جامائیکا 
و آندره دگراس از کانادا، جاســتین گاتلین و مایک روجــرز از آمریکا، جیمی 
ویکو از فرانســه، تایوون برومبل از آمریکا، بینگ تیان ســو از چین، تایسون 
گای از آمریکا و آســافا پاول از جامائیکا به فینال ۱۰۰ متر راه یافتند. تفتیان 
شــنبه در مرحله گروهی رکورد ۱۰/۱۰ را برجای گذاشت و به عنوان بهترین 

نفر چهارم راهی نیمه نهایی شد.

خبر آخر

چهره روزاینستوگرافی

نوجوانان والیبال 
 ایران در جهان 
سوم شدند 

تیم ملی والیبال نوجوانان 
ایران با پیروزی مقابل روسیه به 
مدال برنز مسابقات قهرمانی 
جهان دست یافت.

تیتر دو

گلایه بهداد سلیمی از آذری 
و رضازاده

قهرمان المپیک لندن برای وزنــه زدن در لیگ برتر 
۱۵۰میلیون تومان پیشــنهاد داده است، اما با پاسخ 
منفی روبه رو شــده و احتمــالا قید حضــور در لیگ 
را می زند. بهداد ســلیمی درباره حضــورش در لیگ 
برتر و ز نه بر د ار ی، بیا ن  کرد: ســال گذشته عضو تیم 
ذوب آهن بودم و ســهم کوچکی هم در قهرمانی این 
تیم داشــتم که از این بابت خوشحال هستم. امسال 
من برای حضور در لیگ برتــر ۱۵۰میلیون تومان به 
ذوب آهن پیشــنهاد دادم، اما مثل ایــن که موافقت 
نمی شود و اگر با این مبلغ پیشــنهاد دیگری نداشته 

باشم قطعا در لیگ برتر شرکت نمی کنم.
سلیمی با گلایه از سعید آذری، تصریح کرد: من سعید 
آذری را خیلی دوســت دارم و به عنوان مدیر ورزشــی 
قوی خیلی قبولــش دارم. همچنین احتــرام زیادی 
برای او قائل هســتم، اما از آذری بیشتر از این انتظار 
می رفت، او قهرمــان و ز نه بر د ار ی بوده و از شــرایط 
گاهی دارد. حالا درست است  و ز نه بر د ار ی نیز دقیقا آ
حاشیه های فو تبا ل وقتش را پر کرده و درگیر مسائل 
فو تبا ل اســت، اما وقتــی در و ز نه بــر د ار ی تیمداری 
می کند باید به نظرم شــان و شــخصیت قهرمانان را 
حفظ کنــد. قهرمان المپیــک لندن با اشــاره به این 
که رضازاده لیــگ و ز نه بر د ار ی را نابــود کرد، گفت: 
نمی خواهم چون رضازاده نیســت از مدیریتش ایراد 
بگیرم، اما ایــراد بزرگی که به مدیریت او وارد بود، این 
اســت که لیگ و ز نه بر د ار ی را نابود کرد. متاسفانه آن 
طور که باید و شاید به لیگ برتر بها نداد. زمانی که علی 
مرادی، رئیس فدراســیون بود و پس از آن افشارزاده 
آمد، تیم های خوبی همچون د انشگا ه آ زا د، ذوب آهن، 
پیام ارتباطات و ســایپا حضور داشــتند. ۹ – ۱۰ سال 
پیش مبلغ قراردادها از الان بیشتر بود. ورزشکاران و 
قهرمانان شاید ۵۰ –۶۰ میلیون تومان قرارداد داشتند، 
اما الان و ز نه بر د ار ی که در سطح آسیا می تواند حرفی 
برای گفتن داشته باشــد ۲۰ – ۳۰ میلیون تومان پول 
می گیرد. متاسفانه رضازاده لیگ و ز نه برداری را نابود 
کرد و تا بخواهد وضعیت جمع و جور شــود این پروسه 
زمان بر اســت.  وی افزود: مطمئنا علی مرادی نگاه 
ویژه ای به لیگ دارد، اما برای سال اول مشکل است 
روی ایــن قضیه مانور بدهد. امیدوارم در ســال های 

آینده لیگ بهتری داشته باشیم.

 پریشیچ در آستانه 
انتقال به اینتر

اینتر با ولفسبورگ به توافق رســیده و احتمالا امروز، 
انتقال ایــوان پریشــیچ، هافبــک کــروات به جمع 
نراتزوری ها قطعی خواهد شد. هافبک کروات از ابتدا 
در برنامه های مانچینی قرار داشته ولی عدم توافق بین 
دو باشگاه باعث شده تا انتقال او به تاخیر بیفتد. گاتزتا 
دلو اسپورت گزارش داد که اختلاف ۲میلیونی بین دو 
طرف هنوز وجــود دارد ولی انتظار می رود که او تا آخر 
امروز به جمع نراتزوری ها اضافه شود. پیشنهاد اینتر، 
۸میلیون یورو برای یک فصل قرضی و ۱۲میلیون یورو 
برای انتقال دائمی او در پایان فصل بعد خواهد بود اینتر 
کواچیچ را به رئال مادرید فروخت و قصد دارد جای او را 

با یک هافبک کروات دیگر پر کند.

جانشینان رونالدو رونالدینهو 
در سالسائو

روبرتــو فیرمینو، هافبک لیورپول عنــوان کرد که او 
و کوتینیو قصد دارنــد جای رونالــدو و رونالدینیو در 
تیم ملی برزیل را پر کنند. هافبک ۲۳ســاله ۱۰ بازی 
ملی برای سلســائو انجام داده و یکی از کلیدی ترین 
بازیکنان این تیم در کوپا آمریکا در کنار کوتینیو بود. 
عملکرد خوب فیرمینو در هوفنهایم باعث شد به تیم 
ملی برزیل دعوت شــود و ســپس با ۳۰میلیون پوند 
راهی لیورپول شــود. او در جمــع خبرنگاران گفت: 
»جانشینی رونالدینیو و رونالدو کار سختی خواهد بود 
ولی من و فیلیپ قصد داریم تمام تلاشمان را انجام 
دهیم تا به بهتریــن بازیکنان برای تیــم ملی برزیل 
تبدیل شــویم. نتایجمان در جام جهانی مقابل برزیل 
خوب نبود ولــی ما بازیکنان جدیدی هســتیم که به 
تیم برزیل اضافه شده ایم و می توانیم موفقیت زیادی 
برای تیم به دست آوریم. پیش از شروع کوپا، از علاقه 
لیورپول به خودم اطلاع داشتم و سریعا به نظرم آمد 
که بازی کردن در این تیــم به خاطر حضور لوکاس و 
کوتینیو خیلی جذاب خواهد بــود. من فرصت بازی 
کردن کنــار کوتینیو در تیم ملی برزیل را داشــته ام و 
بنابراین از او درباره لیورپول سوال کردم و می دانستم 
که یک فرصت عالی خواهد بود. او گفت که لیورپول 

باشگاهی بزرگ است که روحیه ای بزرگ دارد.«

ونگر در آرزوی سوارس
آرسن ونگر، سرمربی آرسنال عنوان کرد که لیورپول از 
فروش سوارز به آن ها خودداری کرده و به همین علت، 
ابراز همدردی بابت فروش استرلنیگ با آن ها ندارد. 
استرلینگ با جدایی از لیورپول به گران ترین بازیکن 
تاریخ انگلیس تبدیل شد و این در حالی است که سوارز 
نیز فصل گذشته با ۸۰میلیون یورو از لیورپول جدا شده 
بود. ونگر در این رابطه گفت: »لیورپول در شــرایطی 
قرار دارد که می تواند برای خودش تصمیم بگیرد. آن ها 
تصمیم گرفتند که سوارز را به ما نفروشند و برای همین 
همدردی از بابت فروش اســترلینگ با آن ها نداریم. 
شخصا فکر می کنم که استرلینگ خیلی هم درخشان 
نبود ولی باید دید که در درازمدت چه اتفاقی می افتد. 
در نقل و انتقالات چنین چیزهایی طبیعی اســت. در 
طول فصل، استرلینگ ساکت بود و مشکلی به وجود 
نیاورد. فکر نمی کنم تیم را دچار مکشــل کرده باشد. 
او بازیکن با کیفیتی است. لیورپول فیرمینو را خریده 
اســت. باید ببینیم او چه کار خواهد کــرد. او بازیکن 
مشابهی به استرلنیگ است. ولی فراموش نکنیم، دو 
سال پیش، سوارز استوریج و استرلینگ بیش از ۱۰۰ 
گل برای لیورپول زدند. برای به ثمر رســاندن بیش از 
۱۰۰ گل، به کیفیتی ویژه نیاز دارید که استرلینگ هم 

بخشی از آن بود.«
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برانکو روی لبه تیغ
دیــدار دو تیــم فولاد و پرســپولیس در هفته پنجم لیــگ برتر فوتبال از 

اهمیت ویژه ای برخوردار اســت. فولاد و پرســپولیس درحالی باید 
به مصاف یکدیگر بروند که هردو تیم شــروع ناامیدکننده ای در 

لیگ برتر داشــته اند. فولاد با کســب سه تساوی و تحمل یک 
شکست و پرسپولیس با سه شکست و یک مساوی در انتهای 
جدول قرار دارند و پیروزی هریک از دو تیم هم می تواند آن ها 

را صاحب اولین بردشــان در لیگ برتر کند. 
پرسپولیســی ها در هفته هــای گذشــته نتایــج غیرقابل قبولی 

گرفتــه و در انتهای جدول قرار گرفته، هرچند که دلایل مختلفی 
از جملــه داوری دربــاره علــل ناکامی این تیم مطرح شــده 

اســت. آنچــه مســلم اســت، برانکــو نمی خواهــد روند 
ناکامــی تیمــش ادامــه دار باشــد و به دنبــال جبران 

مافات اســت هرچند که هوای گــرم اهواز همچنان 
 رقیــب دوم ایــن تیم در مصاف با فولاد محســوب 

می شود.

پسرباد 
اولین حضور دو ومیدانی ایران در نیمه نهایی جهانی ۱۰۰ متر

افشین قطبی که بعد از تجربه مربی گری در کنار مربیان بزرگ هلندی راهی ایران شد،  با خاطراتی خوب از پرسپولیس به تیم  ملی رفت اما آنجا در رسیدن 
به جام جهانی و همچنین موفقیت در جام ملت های آســیا ناکام بود. قطبی بعد از جام جهانی دیگر به ایران برنگشــت و هنوز هم به دلیل مســائل مالیاتی 

نتوانسته راه سرزمین مادری اش را در پیش بگیرد. 

چه شد که به پیشنهاد کلایورت پاسخ مثبت 
دادید؟

چندی پیــش پیم فربیــک، از مربیان هلنــدی مطرح که 
قبلا نیز با هم همکاری داشــتیم،  به من پیشــنهاد کرد تا با 
کلایورت همکاری کنم. روی این موضوع فکر کردم و بعد از 
جلسه ای که با کلایورت داشتم،  قبول کردم تا پایان مرحله 
سوم مقدماتی جام جهانی یعنی بعد از بازی با السالوادور با او 
همکاری کنم. البته شــرایط را طوری قرار دادیم که هر دو 
طرف هر موقع خواستند به همکاری با یکدیگر خاتمه دهند.

قبلا ســابقه همکاری بــا مربیــان هلندی را 
داشتید. فکر می کنید کلایورت هم می تواند 

مربی بزرگی شود؟
خودتــان می دانیــد کــه کلایــورت یکــی از باهوش ترین 
بازیکنان دوران خودش بود. من فکر می کنم او مانند زمان 
بازی، مربی موفقی خواهد شــد. ســعی می کنم در این راه 
بــه کلایورت کمک کنم تــا مثل دیگر مربیــان هلندی در 
دنیای فوتبال مطرح شود و پله های ترقی را طی کند چون 

پتانسیلش را دارد.
پس چرا تاکیــد دارید که همکاری تان با او به 

صورت موقت باشد؟
چون ممکن اســت این تیم نتواند به مرحله بعدی مقدماتی 
جام جهانی صعود کند. البته این تیــم با وجود اینکه خیلی 
شناخته شده نیست،  دارای ۱۴ لژیونر در لیگ های اروپایی 
است و برنامه ریزی شان برای صعود به دور نهایی مقدماتی 

جام جهانی در منطقه کونکاکاف است.
فوتبال ایران را دنبال می کنید؟

فوتبال ملی و باشگاهی ایران در اولویت برنامه هایم قرار دارد،  
به خصوص مسابقات پرسپولیس را به شدت تعقیب می کنم.

چند تن از خانواده شما ایران هستند. با توجه 
به مشکل مالیاتی که مانع حضورتان در ایران 

شده، دلتان برای آن ها تنگ نشده است؟
قراردادی که با پرسپولیس داشتم، پرداخت مالیات من به 
عهده این باشگاه است. حتی آقای کاشانی که من به ایشان 
خیلی مدیون هستم در برنامه نود گفتند که مالیات قطبی 

به عهده باشگاه پرســپولیس است. مالیات مربیگری من 
در تیم ملی هم از هر پرداخت کســر شده است. در نتیجه 
می بینید در عدم پرداخت مالیات بی تقصیرم. تمام اسناد و 
مدارک دراین باره نیز نزد مدیر برنامه هایم است و هر زمان 

بخواهند آن  را ارائه می کند.
برای حل این مشکل اقدامی نکرده اید؟

می توانم به فیفا شــکایت کنم اما بعدا جواب هواداران را چه 
بدهم؟ من نمی خواهم در این شرایط مشکلی بر مشکلات 
پرسپولیس اضافه کنم. مادرم بیمار است و آرزو دارد مرا ببیند. 
اگر اتفاقی برای او بیفتد و من او را نبینم، هیچ کس را نخواهم 
بخشید. از زمان مدیریت رویانیان تا طاهری در پرسپولیس، 
نماینده من هر چه تلاش کرده نتوانسته این آقایان را ملاقات 
کند. حتی همین ممنوع الخروجی باعث شده چند تیمی که 
خواهان همکاری با من بودند در مذاکره با مدیر برنامه هایم 
حل این مشــکل را نپذیرند؛ با این حال به نظر می رسد که ما 
حسن نیت خود را نشان داده ایم و اگر شکایت کنیم، برای 

کسی جای گله نگذاشته ایم.

گلایه های مالیاتی افشین قطبی
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